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El concepte del mes: Geopolítica és un adjectiu 

 

Les paraules porten motxilla. Acumulen capes de significat dipositades al llarg del temps que 

informen l’ús que en fem en el present. Com que la realitat social l’entenem i l’expliquem a través 

de les múltiples mediacions del llenguatge, ser conscient de què hi ha dins d’aquestes motxilles és 

un deure per tothom qui vulgui parlar rigorosament sobre allò que les paraules semblen només 

anomenar. Sense saber-ne el bagatge no coneixem l’efecte que tenen sobre la imatge que ens fem 

del món. 

 

Geopolítica és una paraula de moda. En parlen periodistes i tertulians, en parlen els assistents a les 

xerrades que organitzen els think tanks quan demanen la paraula, en parlen alguns dels nostres 

estudiants dels primers cursos. En parlen també acadèmics de totes les àrees de coneixement, la 

pròpia i les afins, quan s’aventuren a presentar els seus arguments de manera atractiva. 

Obrim-ne la motxilla. Podem entendre la geopolítica de dues maneres diferents: la densa i la lleugera. 

Comencem per la primera, que està en desús i es troba al fons del macuto. L’escola de la geopolítica 

es desenvolupa a Alemanya a finals del XIX, principis del XX. És a dir, en un estat jove nascut quan les 

grans potències tenen ja imperis colonials, i en un moment en el que està perfectament acceptada 

una forma social-darwinista de racisme científic. En aquest context, la geopolítica dibuixa (i 

racionalitza) un món marcat per la competició entre estats (orgànicament vinculats a pobles i races) 

els interessos dels quals estan determinats per la geografia. El conflicte doncs és inevitable. Com que 



la geografia és de suma zero (el que jo ocupo no ho ocupes tu) i les races competeixen per la 

supervivència, els pobles forts estan cridats a complir amb el seu destí sobre la pell dels dèbils, la 

geografia dels quals cobegen. Alemanya havia nascut tard, però representava una raça ascendent i 

necessitava participar també d’aquest joc en el que estaven jugant ja les potències colonials –i ho 

faria ja fos a ultramar o al continent. 

La declinació lleugera de la geopolítica fa menys basarda, perquè ja ningú parla de races. Però reté 

alguns trets fonamentals de la formulació històrica del terme. Continua creient que els interessos 

dels estats són ontològicament reals (no una manera de parlar) i estan determinats per la geografia. 

Són per tant inamovibles, necessàriament conflictius, i cognoscibles (en comptes de debatibles). Dit 

a la inversa: els estats no poden desenvolupar preferències noves sobre què els interessa; ni 

aquestes percepcions poden percebre’s en clau cooperativa (com a mínim no a llarg termini); ni hi ha 

espai per a la construcció social de concepcions de la política internacional que en variïn els trets 

fonamentals. Sovint també, la geopolítica contemporània afegirà a la recepta la consideració de que, 

a la vista de tot l’anterior, hi ha estats que estan obligats per la força de les coses a formar part de 

l’esfera d’influència d’una gran potència i encara d’altres que hauran de fer de buffer entre esferes 

d’influència diferents. 

A l’acadèmia en Relacions Internacionals aquesta és una posició molt minoritària, fins i tot dins de 

l’escola de pensament que anomenem realisme. Però ha tingut èxit fora. La paraula geopolítica té tot 

el que atrau als aficionats de qualsevol camp: evoca l’existència de regularitats regides per lleis 

senzilles, inevitables i transhistòriques. Converteix les relacions internacionals en un misteri que, 

sense ser banal, no resulta tampoc inassequible (oli en un llum). I té dos avantatges més. La primera 

és que ho justifica tot. És molt difícil trobar algun comportament que no pugui ser racionalitzat 

al·ludint a “les lleis de la geopolítica”. La segona és que tanta racionalització, duta a l’extrem, pot 

proporcionar les certeses senzilles d’un anàlisi social farcit de fal·làcies però gratificant: els 

comportaments reflecteixen interessos (que llavors es dedueixen partint dels propis comportaments) 

i si donem un pas més, les coses passen perquè beneficien a algú (cui bono). Com es veu, estem molt 

aprop del terreny de la dietrologia. 

La proposta en canvi és utilitzar la geopolítica com a adjectiu. No com un substantiu per designar una 

part de relacions internacionals o com un altre nom per al seu conjunt, sinó com una característica 

d’algunes polítiques exteriors o d’algunes dinàmiques internacionals que encaixen amb algunes de 

les premisses indicades més amunt justament perquè hi ha decisors que creuen que el món funciona 

així. Com menys els en convencem fent-los/fent-nos creure que no hi ha  alternativa, molt millor per 

tothom. 

  

 Oriol Costa 

Professor de Relacions Internacionals i vicedegà d'Ordenació Acadèmica  



Coneix la Facultat: Estudiants Erasmus in & outcoming 

 

Des de la Facultat hem parlat amb estudiants d'Erasmus entrants i sortints perquè ens expliquin 

quines han estat les seves experiències a l'estranger o a la Facultat. 

  

En primer lloc, Juan Carlos Niculica Licoiu és un estudiant de l'últim curs del doble grau de Ciències 

Polítiques i Gestió Pública i Sociologia que ha fet quatre programes Erasmus: a la Universitat de 

Sydney d'Austràlia, en línia, arran de la Covid (primer semestre del curs 2021-2022), a la universitat 

SciencesPo de París (segon semestre del curs 2021-2022), a la Universitat de Kioto del Japó (curs 

2022-2023) i a la Universitat de Buenos Aires, a Argentina (primer semestre del curs 2023-2024). En 

segon lloc, Sònia Montserrat López és graduada en el Grau de Ciència Política i Gestió Pública i va 

marxar d'Erasmus a la universitat KU Leuven, a Bèlgica, durant el primer semestre del curs 2022-2023. 

En darrer lloc, Alberto Torres és un mexicà que cursa un màster sobre igualtat d'oportunitats a la 

Universitat de Bucarest i actualment es troba fent un Erasmus a la Facultat de Ciències Polítiques i de 

Sociologia de la UAB (curs 2023-2024). 

  

Sobre com van saber que volien fer un Erasmus, Juan Carlos Niculica assegura que "la idea ve de 

quan era petit i deia que volia estudiar a l'estranger, i després, t'ofereixen l'oportunitat i t'ho 

planteges més seriosament. Volia anar-me'n fora i evolucionar com a persona". Al principi, "tenia 

clares dues coses: volia anar a una universitat de prestigi i al Japó". Per la seva banda, Sònia 

Montserrat diu que "va ser molt sobtat perquè m'hi vaig apuntar a l'últim moment, i la meva primera 

opció era a Leuven perquè ja hi havia estat". També, Alberto Torres explica que la Facultat de 

Ciències Polítiques i de Sociologia de la UAB era la seva primera opció: "em va cridar l'atenció perquè 

està alienada amb la metodologia i l'estadística, i era una part que volia millorar". 



 

1 - Juan Carlos Niculica 

Quant a les assignatures, Torres està cursant assignatures relacionades amb la no discriminació i la 

igualtat d'oportuniats, com ara, Globalització, Polítiques Educatives i Desigualtat o Sociologia del 

Gènere. Inicialment, ell només havia de quedar-se el primer semestre del curs, però ara ha decidit 

perllongar l'estada perquè "encara que aquí hi ha un nivell acadèmic alt", va optar per aprofitar 

l'oportunitat "de continuar cursant assignatures a la Facultat i deixar el Treball de Fi de Màster per 

l'estiu". En paral·lel, Montserrat lamenta que "no vaig trobar assignatures equivalents al meu grau i 

vaig acabar fent assignatures d'un Màster de Dret i van ser molt difícils". 

 

Si ens fixem en les diferències entre universitats, Niculica destaca que entre les quatre universitats en 

què s'ha matriculat, ha vist moltes diferències: "a Sydney les assignatures em van encantar perquè, 

encara que fossin en línia, eren molt participatives, també pel contingut, perquè estaven molt 

actualitzades. A París, en canvi, la participació depenia molt del professor i es valoraven els treballs 

en grup. Al Japó els treballs solien ser individuals i faltava material, però també depenia del professor. 

I, a Buenos Aires no em va agradar tant, perquè faltava actualització i hi havia poca fomentació de la 

participació a classe". Quan li preguntem per les diferències entre la UAB i aquestes universitats ens 

explica que "aquí es treballa molt en grup i la qualitat acadèmica és bastant alta". En el cas de Sònia 

Montserrat, "a Bèlgica la diferència més gran és amb els horaris, perquè canviaven cada setmana". 

Sobre la UAB, Torres celebra que "hi ha un alt rendiment". 



 

2 - Alberto Torres 

No deixem de parlar de diferències, però en termes de cultura. Juan Carlos assenyala que "els meus 

pares són romanesos i jo crec que això és una facilitat per no notar tant els xocs culturals, encara que 

n'hi ha a tot arreu, fins i tot dins d'Espanya". En el cas de Sydney, "hi ha molta igualtat entre 

professors i alumnes i la gent és oberta i calmada. Hi ha un factor que és l'idioma, perquè quan no el 

domines és més difícil integrar-te a la societat, i això em va passar a França i a Kioto, encara que en 

aquest últim també feien classes en anglès". Després, "a Buenos Aires són més oberts que a 

Espanya". Per la seva banda, Sònia Montserrat explica els xocs culturals més importants que va notar 

a Bèlgica van ser en les hores dels àpats i en el fet que "es desplacen molt en bicicleta". Tanmateix, 

Juan Carlos creu que Espanya "és proper a Mèxic perquè la gent és més oberta i disposada a 

conversar. Aquí no vaig tenir cap problema d'adaptació. No obstant això, comparant-ho amb Romania, 

sí que hi ha una bretxa bastant gran, ja que la gent d'Europa de l'est és més tancada". 

  

Fer un programa de mobilitat és una oportunitat per aprendre llengües. Juan Carlos destaca que va 

aprendre l'A1 de francès, encara que al Japó va aprendre poc japonès. Això sí, apunta que "l'anglès 

l'he millorat a tot arreu, perquè n'has de parlar". En aquest sentit, Montserrat, tot i que ja ha tornat, 

encara està utilitzant l'aplicació Duolingo per practicar l'holandès. Ella celebra que "em puc presentar 

en holandès". Pel que fa al cas d'Alberto Torres, "el desembre i el gener vaig fer un curs de català del 



Servei de Llengües de la UAB i no he tingut cap barrera d'idioma". A més, "el semestre passat vaig 

cursar l'assignatura Sociologia del Gènere en català. És un idioma senzill i similar al castellà, i entens 

el 80% del que es parla". Així i tot, "parlar-lo és més complex". 

 

3 - Sònia Montserrat 

Pel que fa al lloc de residència on han viscut els estudiants, Juan Carlos diu que sempre ha viscut en 

pisos sol. A més, "encara que hi ha ciutats com París que són cares, es donen facilitats i cal estar 

atent a les convocatòries de beques". Tanmateix, "jo soc de Reus i per estudiar a la UAB igualment 

havia de pagar un pis a Barcelona". No obstant això, Sònia Montserrat lamenta que li va costar molt 

trobar un habitatge i que "era supercar. Necessites el suport dels pares o bé treballar tu mateix". En 

canvi, Alberto Torres celebra que per ell va ser "bastant senzill, ja que està residint a la Vila 

Universitària de la UAB amb altres estudiants internacionals, i és un lloc tranquil, accessible i 

còmode". 

  

Tots els entrevistats destaquen que els ha estat fàcil fer amics, encara que "t'acabes relacionant amb 

gent d'intercanvi", comenta Niculica, que afegeix que "si ets obert coneixes gent. És qüestió de 

trobar gent amb els mateixos valors. Si et costa, recomano mirar dins el grup de classe, associacions 

de les universitats o grups de Facebook". Montserrat assenyala que l'associació Erasmus Student 

Network (ESN) la va ajudar molt, ja que "organitzen moltes activitats", encara que "de seguida vaig 

entrar en grups de whatsapp d'espanyols o de la UAB i els primers dies ja vaig fer el meu grup". 

També, "vaig conèixer belgues al grup de classe o arran de coneguts d'amics". Quant a Torres, 

destaca que "a la Vila hi ha molta gent i no és difícil, en coneixes a un i després a algú altre". 

  

Tots ells valoren positivament l'experiència: Juan Carlos assenyala que "fa que el món sembli més 

petit, aprens a tenir la ment més oberta i a entendre que hi ha mil maneres d'ensenyar a la 

universitat" i recomana als estudiants que tinguin l'oportunitat d'anar d'Erasmus "que hi vagin amb 

actitud de voler conèixer, que escullin destins llunyans", però sobretot "que no s'espantin perquè la 



por no serveix de res". Sònia Monserrat assenyala que aquesta ha estat "la primera vegada vivint sola 

i no ha tingut un creixement tan acadèmic sinó d'ella mateixa". Ella celebra que "és la millor decisió 

que he pres a la meva vida pels amics que m'emporto, per l'experiència i els viatges que he fet". A un 

altre estudiant li recomanaria "que investigui bé on vol anar i que tingui en compte que li quadrin les 

assignatures". En paral·lel, Alberto Torres, l'únic d'ells que ha vingut a la UAB, celebra que "és una 

experiència totalment refrescant, especialment per la meva edat, ja que tinc quaranta anys i ha estat 

un repte. Ha estat una experiència enriquidora, també pels professors". El seu consell és adreçat a 

"persones més adultes que poden pensar que això és per a gent més jove. Que no dubtin i aprofitin 

l'oportunitat, perquè és una experiència que t'omple d'energia". 

 

 

Gemma Viñeta 

Becària Comunicació 

La veu de La Trinxera 

 



 

L'Autònoma és de les estudiants, recuperem la nostra trinxera! 

  

Avui el Sindicat d'Estudiants dels Paisos Catalans donem vida a un espai buit de la Universitat 

Autònoma de Barcelona. Avui, conjuntament amb la Xarxa de Casals i Ateneus dels Paisos Catalans 

comencem a construir el Casal Popular La Trinxera, el primer casal popular en una universitat pública.  

Aquest casal sorgeix com a resposta a l'ofensiva neoliberal i mercantilitzadora que sobrevola 

l'educació i les universitats públiques amb l'objectiu de construir col•lectivament un espai per i per a 

les estudiants. Perquè els col•lectius de l'Autònoma puguin trobar-se i organitzar-se de forma 

desvinculada a les institucions, per fer front a les forces de repressió que intenten desmobilitzar-nos i 

despolititzar la universitat, per donar-li una altra volta a la manera d'entendre l'oci, per fer-nos 

nostres els espais públics i dotar de conflictivitat social la universitat, per recuperar la nostra 

universitat.  

Neix, doncs, un espai autogestionat que ha de permetre l'organització dels col•lectius al marge del 

poder. Un projecte revolucionari, transformador i de contrapoder. De les estudiants i per a les 

estudiants, a través del qual podrem enfortir el teixit associatiu. Ens sumem al projecte de la Xarxa 

de Casals i Ateneus, per seguir teixint conjuntament uns Paisos Catalans independents, socialistes i 

feministes.  

Construir La Trinxera és feina de totes, només organitzades podrem fer front als atacs del capital cada 

vegada més evidents a les universitats.  

  

La Trinxera, Casal Popular de la UAB i Sindicat d’Estudiants dels Països Catalans de la UAB 



Notícies 

 

Jornada de docència: Els professionals en la transició a la societat digital 

 

“Els professionals en la transició cap a la societat digital”: Crònica d’una Jornada de reflexió sobre 

la docència en la nostra Facultat 

 

El passat 1 de febrer es va celebrar la Jornada de Docència que organitza anualment la Facultat de 

Ciències Polítiques i Sociologia. Aquesta vegada va portar per títol “Els professionals en la transició 

cap a la societat digital” i va comptar amb una ponència per part d’Oriol Homs i amb una rèplica de 

Josep Vives.  

Oriol Homs és una de les figures històriques de la sociologia a Catalunya, expert en temes de 

formació, mercat de treball i polítiques socials. El 1989 fundà el Centre d’Iniciatives i Recerques 

Europees a la Mediterrània (CIREM), que durant molts anys va ser una de les principals entitats de 

recerca sociològica fora del marc universitari a Catalunya i a l’Estat, del que en va ser el director fins 

al 2013, i des d’on va dirigir nombrosos estudis aplicats de dimensió internacional tant a Europa, com 

a la Mediterrània, a Amèrica Llatina i Àfrica. El 2013 fa fundar amb altres col·legues l’Associació 

NOTUS dedicada a l’elaboració d’estudis socials, fins a l’any 2020. En l’actualitat col·labora amb 

entitats i administracions públiques com a assessor independent. Per a més informació, consultar el 

web. 

L’Oriol Homs va emmarcar la seva conferència en els dràstics canvis socials que hem viscut amb la 

transició vers la societat digital i del coneixement, un nou cicle històric que requerirà noves 

institucions i de noves formes de gestionar el poder. La Sociologia i la Ciència Política són disciplines 

científiques clau per a donar compte d’aquests canvis socials i per a contribuir al disseny de les noves 

formes de governança. El ponent va remarcar el salt qualitatiu i quantitatiu que suposa la 

digitalització en el procés d’automatització, que està donant pas a una nova organització industrial i 

econòmica, i va advertir les implicacions d’aquest procés per a la transició escola-treball. És un 

procés que interpel·la a tots els nivells eductius, la universitat inclosa. Segons ell, venim d’una era 

https://www.oriolhoms.net/


industrial en què les persones havien d’aprendre a fer coses, mentre que ara el més rellevant serà 

aprendre a analitzar i avaluar dades.  

D’acord amb l’Oriol Homs, es requerirà un nou model formatiu en el qual el binomi polivalència / 

especialització deixarà de ser excloent per a convertir-se en complementari, ja que es necessitarà 

una formació que promogui persones amb sabers especialitzats, però alhora que siguin polivalents, 

amb capacitats per a entendre’s i comunicar-se amb professionals d’altre disciplines. Ell preveu uns 

perfils professionals futurs caracteritzats per una polivalència bàsica, una elevada comprensió del 

context social productiu, una bona capacitat analítica i una actitud proactiva. Algunes d’aquestes 

competències no es poden ensenyar, sinó que s’han d’entrenar, cosa que implicarà noves formes 

d’organització dels estudis. Des de la seva perspectiva, el sistema educatiu hauria de centrar-se a 

ensenyar el “què” i el “per què”, mentre que el món laboral hauria de proporcionar el “com”. Perquè 

les persones que entren al món laboral puguin fer-ho, haurien de disposar d’unes competències 

transversals clau, com el treball en equip, la comunicació, idiomes, aprenentatge autònom, etc. 

Oriol Homs va discutir la idea que en un futur hi haurà moltes noves professions que ara no 

existeixen. Des del seu punt de vista, el que hi haurà són noves combinacions de professions 

actualment existents, que segurament es modificaran. Aquests requisits laborals del futur implicaran 

la necessitat de formació permanent per a milions de treballadors amb nivells universitaris, que 

s’hauran de reciclar, motiu pel qual va augurar que aquesta serà una de les funcions clau de les 

universitats del futur. Això exigirà a les universitats estar molt actualitzades, ja que si no les empreses 

aniran a demanar formació als seus proveïdors de tecnologia.  

Un cop finalitzada la intervenció d’Oriol Homs, va ser el torn de la rèplica de Josep Vives, sociòleg 

expert en gestió i anàlisi de dades dels àmbits energètic i urbà, tècnic de dades i digitalització de 

l'Ajuntament de Rubí i responsable de la Comissió de Societat Digital del COLPIS. Va coordinar els 

congressos internacionals de l’Observatori per a la Cibersocietat (2002 a 2009) i els congressos Rubí-

Brilla sobre transició energètica (2014 a 2019) i és també tecno-activista en projectes com MyData, 

Algorights i Guifi.net  

En la seva intervenció, Josep Vives va posar l’èmfasi en el poder de les dades i va remarcar que la 

digitalització s’ha convertit en un factor estructurant de la nostra societat, que modifica radicalment 

les relacions de poder i ens afecta en tots els àmbits de la vida social i política. Des de la seva 

experiència com a sociòleg analista de dades en una administració pública, va remarcar la 

importància de saber treballar de manera interdisciplinària amb enginyers informàtics, urbanistes, 

etc., i va recomanar introduir les competències formatives adients en els futurs plans d’estudis. Va 

destacar que els principals reptes dels futurs científics socials seran la transició digital i la transició 

ecosocial, que a hores d’ara ja condicionen de manera molt important les agendes polítiques a tots 

els nivells.  

Josep Vives va lamentar que l’absència de sociòlegs i politòlegs en els espais de decisió i disseny de la 

societat digital i dels reptes ecosocials, està facilitant la introducció de tota una sèrie de biaixos i 

desigualtats en els elements estructurants de les noves institucions socials. A més, el fet que els 

processos tecnològics siguin impulsats i controlats per un oligopoli empresarial d’àmbit global 

comporta una sèrie de riscos per als sistemes democràtics i noves formes d'acumulació capitalista 

que deixen als individus amb elevats nivells de vulnerabilitat. Les universitats haurien de ser capaces 

de participar en la transformació d’aquests escenaris per alliberar les dades i posar-les sota el control 

ciutadà i democràtic.  

https://web.archive.org/web/20070226141431/http:/www.cibersociedad.net/
https://web.archive.org/web/20070226141431/http:/www.cibersociedad.net/
https://www.rubi.cat/ca/temes/rubi-brilla/congres-rubi-brilla
https://www.rubi.cat/ca/temes/rubi-brilla/congres-rubi-brilla
https://www.rubi.cat/ca/temes/rubi-brilla/congres-rubi-brilla


Al llarg de la Jornada els ponents van ser interpel·lats pel professorat assistent amb una sèrie 

d’intervencions que van propiciar un bon debat sobre el paper de la universitat, dels estudis que 

s’imparteixen a la Facultat i sobre les estratègies de futur que es podrien seguir. Tot plegat, va 

proporcionar unes reflexions molt útils per a un moment com l’actual en el qual s’estan repensant les 

memòries dels graus. 

 

A continuació us deixem un text sobre la intervenció d’Oriol Homs i Ferret: 

  

ELS PROFESSIONALS EN LA TRANSICIÓ CAP A LA SOCIETAT DIGITAL 

El procés de transició cap a la societat digital o del coneixement està generant una elevada exigència 

de professionalització per exercir qualsevol treball, inclús els elementals. La demanda de més 

qualificació està afectant el mapa de les professions, amb noves combinacions de polivalència i 

especialització que trenquen les fronteres clàssiques entre les professions establertes en la societat 

industrial. 

Avui ja es coneixen les grans tendències d’aquests canvis que configuraran algunes noves professions, 

però que sobretot reestructuraran les existents. Una major capacitat analítica i de tractament i 

interpretació de dades,  una major comprensió dels processos complexes, una elevada capacitat 

d’aprenentatge i adaptació permanent, una especialització canviant compatible amb una major 

polivalència en els fonaments de la professió, un major grau de responsabilitat i autonomia en la 

presa de decisions, una major capacitat d’interrelació en el si dels equips de treball, l’adequació a les 

condicions específiques d’eficiència per exercir la professió, són competències que dominaran 

l’evolució de gairebé totes les professions amb diferents nivells d’exigència. 

Aquests canvis requereixen nous plantejaments en la relació entre el món professional i el sistema de 

formació. Preparar els professionals del futur al llarg de tota la seva vida laboral requerirà un 

enfocament dual de la formació, en la que les universitats i les empreses es distribuiran els processos 

d’aprenentatge basats en les seves capacitats. Les universitats hauran d’organitzar de forma molt 

més flexible la seva oferta formativa i més orientada a la demanda i les empreses hauran d’aprendre 

a entrenar permanentment les seves plantilles per mantenir actives les seves competències. 

L’actualització permanent de les competències de la població activa constitueix una de les grans 

oportunitats d’ampliació dels públics de les universitats.  

El coneixement acumulat per les ciències polítiques i la sociologia constitueix un valor en alça en el 

procés de transició societal per a formar professionals que contribueixin a construir una societat de 

major benestar per a tothom. 

  

Pep Espluga Trenc, professor de Sociologia i coordinador de Graus 

Oriol Homs i Ferret, sociòleg 



La catedràtica Carlota Solé, premiada pel Centro de Investigaciones Sociológicas 

 

Carlota Solé i Puig, catedràtica de Sociologia de la Facultat de Ciències Polítiques i Sociologia de la 

UAB, el 2 de febrer va rebre el Premio Nacional de Sociología y Ciencia Política 2023 que atorga el 

Centro de Investigaciones Sociológicas en reconeixement a la seva trajectòria professional i política 

durant més de 50 anys. El reconeixement se li va atorgar l'any passat amb la unanimitat del jurat. 

 

Carlota Solé, llicenciada en Ciències Econòmiques per la Universitat de Barcelona l'any 1961 i per la 

Universitat de Bilbao l'any 1967, és doctora en Sociologia per la Universitat de Reading (Regne Unit) 

des de l'any 1982 i doctora en Ciències Econòmiques per la UAB des de 1975. Ha exercit com a 

docent tant a la UAB com a la Universitat Complutense de Madrid, a l'Escola Superior d'Administració 

i Direcció d'Empreses (ESADE) i en diverses universitats estrangeres, com la Universitat de Reading o 

l' Istituto Universitario di Studi Europei (IUSE) de Torí. 

 

L'any 1989, Solé va fundar a la UAB el Grup d'Estudis sobre Immigració i Minories Ètniques (GEDIME), 

que es dedica a l'estudi des d'una perspectiva sociològica de les dinàmiques migratòries 

internacionals, de les pràctiques transnacionals en contextos migratoris i de la inclusió social de les 

minories ètniques. La sociòloga també ha estat directora del Centre d’Estudis i Recerca en Migracions, 

que duu a terme estudis sobre migracions i és considerat un referent d'aquest camp. 

 

Entre els seus llibres destaquen, entre altres, Modernización: un análisis sociológico (1976), La 

integración sociocultural de los inmigrantes en Cataluña (1981), Negocios étnicos: los comercios de 

los inmigrantes no comunitarios en Cataluña (2006) o Inmigración y ciudadanía (2011). 

 

L'any 1995 va ser guardonada amb el Mary Parker Follet Award de l’American Political Science 

Association pel seu article «Language and the Construction of States: the Case of Catalonia in Spain». 

Entre els anys 1994 i 2015 va dirigir la revista de sociologia Papers i des de l'any 2022 pertany a la 

Reial Acadèmia de Ciències Morals i Polítiques. 

 

Aquest és el discurs que va pronunciar en l'entrega del reconeixement: 

 

Majestad, Ministro de la Presidencia y de Justicia, Presidente del Centro de Investigaciones 

Sociológicas, colegas, familia, amigos y amigas. 

https://cermigracions.org/


Ante todo, quiero agradecer de corazón estar aquí, en este magnífico entorno, recibiendo el Premio 

Nacional de Sociología 2023 que otorga el Centro de Investigaciones Sociológicas. Muchas gracias a 

mis colegas y amigos de Sociología y de Ciencia Política, gracias a quienes han conformado el jurado 

del Premio, a los colegas que me han precedido en gozar del mismo, a mi familia y amigos y amigas 

aquí presentes. 

Es un honor para mí que su Majestad, el Rey, entregue este Premio. Refleja el interés de la Corona en 

conocer y promover el estudio y análisis de la realidad social para, a partir de ahí, intentar solucionar 

o paliar, los problemas y conflictos sociales y políticos de nuestro país y del mundo. 

He dedicado mi vida profesional académica a la investigación de la modernización, del corporatismo 

y de las migraciones. Aunque parezcan temas dispares tienen cierta relación. El tipo de cambio social 

contemporáneo que denominamos modernización y que, en la época de la globalización, permite el 

intercambio de bienes, servicios y personas a nivel planetario y en tiempo real, implica la posibilidad 

de que personas de latitudes muy dispares y distantes en el espacio puedan desplazarse con facilidad 

y asentarse en otras latitudes del planeta. Una vez asentadas, a medio y largo plazo estas personas 

adoptarán las normas y leyes, las costumbres culturales y prácticas políticas del lugar de destino para 

continuar sus vidas con provecho. Entre estas normas y leyes, las que rigen su vida de trabajo y de 

relaciones laborales son decisivas. En este punto, el corporatismo, usando el anglicismo que Schmitter 

y Streeck  (1981, 2008) introdujeron en la literatura científica sociológica en la década de los años 

1980s, toma sentido. A saber, los acuerdos tripartitos entre los representantes de los empresarios, de 

los trabajadores, patronales y sindicatos, y del gobierno actuando como árbitro en los posibles 

conflictos que se deriven de sus relaciones, afectan la vida de los ciudadanos en el mundo laboral. 

Parte de estos trabajadores proceden de otras latitudes, han inmigrado a nuestro país desde 

Marruecos, Latinoamérica, China… 

En el campo de las migraciones, mi persistente interés ha transcurrido de lo más particular a lo más 

general. A finales de los años 1970, empecé por preocuparme por la integración sociocultural de los 

inmigrantes andaluces, extremeños y otros en Cataluña. Hoy me ocupan las migraciones 

internacionales en el mundo y en España. 

En España existe la opinión generalizada sobre la necesidad de inmigración legal y regular para el 

mercado laboral, aunque es inevitable que entren en el país inmigrantes de forma irregular acosados 

por la precariedad extrema en sus países. 

De hecho, la presencia de inmigrantes es positiva para la economía y la sociedad españolas. 

1º) Contribuyen a reducir el envejecimiento de la población, especialmente en las áreas rurales. 

2º) Contribuyen al aumento de la población activa y al desarrollo y dinamismo de sectores 

económicos intensivos en mano de obra y de gran peso en la economía española. 

3º) El balance fiscal de la inmigración, es positivo, a pesar de que los inmigrantes están 

sobrerrepresentados entre la población desempleada y pobre. 

4º) La inmigración contribuye positivamente a sostener la Seguridad Social el Estado del Bienestar y 

la solidaridad intergeneracional. 

5º) Las remesas juegan igualmente un papel positivo para el desarrollo económico de los países y 

regiones de origen. 



En conjunto, las encuestas muestran que la población española tiene una valoración positiva de la 

aportación de la inmigración extranjera a la economía española, a pesar de episodios de actitudes 

xenófobas o racistas, que hoy en día siguen siendo, afortunadamente, minoritarios. 

Las diferencias entre nacionales e inmigrantes a causa de la segregación ocupacional y del gap 

salarial dentro de una misma ocupación requieren no sólo promover organizaciones laborales, libres 

de prejuicios y estereotipos, que reevalúen las políticas de despido o de promoción, como dice 

Claudia Goldin, Premio Nobel de Economía 2023, sino también romper con las barreras de entrada de 

las ocupaciones tradicionalmente en manos de nacionales. Goldin habla de la necesidad de cambios 

organizacionales en el trabajo, de incluir por parte de los empresarios la diversidad en los negocios e 

instituciones y las iniciativas inclusivas, creando ambientes donde, con relación a los inmigrantes, los 

trabajadores sean juzgados por sus habilidades y contribuciones más que por su lugar de origen. 

Romper las barreras de los nichos laborales en que se sumergen los inmigrantes en España es la 

tarea por asumir en el futuro, máxime cuando tras la pandemia de 2020, en la actualidad, crece el 

número de autóctonos con estudios superiores que emigran al extranjero. Adquirir la formación, 

educación y habilidades necesarias parece ser el camino para aumentar la proporción de 

trabajadores especializados en informática, cibernética, ingenierías, para cubrir las nuevas y 

crecientes demandas de la economía española. 

Siguiendo el razonamiento de Claudia Goldin sobre las diferencias salariales entre hombres y mujeres, 

la carrera entre educación y tecnología para superar este gap y la repercusión de un mayor nivel de 

educación en un mayor nivel de productividad laboral individual, un mayor crecimiento económico, 

un mayor nivel de renta per cápita y un alto nivel de vida, las disparidades salariales entre 

inmigrantes y autóctonos, el gap de participación en la fuerza de trabajo y en los factores sociales 

que influyen en ellos pueden reducirse a través de la educación, de la formación (Goldin, C.,2008). 

 A fin de cubrir la demanda de trabajadores especializados inducida, a largo plazo, por el cambio 

tecnológico y a la vez romper con los nichos ocupacionales de inmigrantes, sobrerrepresentados en 

los trabajos y profesiones de bajos salarios, hay que incentivarlos a aspirar a ocupar puestos de 

trabajo altamente especializados y remunerados, a través de adquirir la debida formación. Así se 

puede acabar con la segregación ocupacional por lugar de origen y con el gap salarial por 

inmigración dentro de una misma ocupación. 

Algo se ha hecho en este sentido en España. 

El 26 de julio de 2022 el gobierno español, a propuesta del Ministerio de Inclusión, Seguridad Social y 

Migraciones, aprueba por Real Decreto una nueva reforma del Reglamento de la Ley Orgánica de 

Extranjería, que entra en vigor el 15 de agosto de 2022. 

La mayor novedad de esta reforma es que crea una nueva figura de residencia para extranjeros en 

situación irregular para que puedan recibir formación presencial, reglada e incluida en el listado de 

formaciones permitidas, por 18 meses; y empezar así a ocupar empleos técnicos. Se trata de una 

nueva forma de residencia por arraigo para la formación y, por ende, de arraigo social. 

La finalidad de esta nueva forma de arraigo es fomentar que las personas migrantes puedan 

formarse en sectores con escasez de personal cualificado. No es una regularización encubierta sino 

una flexibilización de la entrada legal y de los requisitos y medidas para la obtención de los permisos 

de residencia y de trabajo que permita emplearse a los inmigrantes y a los empresarios cubrir 

puestos de trabajo de forma rápida y eficiente en sectores con déficit de obreros especializados. 

Además, las consecuencias de la puesta en práctica de esta nueva reforma, 



en lo que concierne a los menores extranjeros no acompañados, que gracias a ella reducen su 

vulnerabilidad, se evita que lleguen indocumentados a la mayoría de edad y se permite que puedan 

acceder al mercado laboral a partir de los 16 años, se han notado en que se ha triplicado el número 

de jóvenes inmigrantes que se han incorporado al mercado de trabajo y contribuyen con sus 

cotizaciones a la Seguridad Social y a sostener nuestro sistema de pensiones. 

En última instancia, se trata de integrar a los inmigrantes económicos, climáticos, refugiados o 

retornados, en la estructura socioeconómica y en la vida política y cultural de nuestro país. Habrá 

nuevos españoles que, junto a los viejos o autóctonos, serán todos ciudadanos bajo un mismo Rey. 
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Coneixes el projecte de Mentoria UAB? 

 

Parlem amb participants del projecte per saber en què està consistint la primera edició de 

“Mentoria UAB”, una iniciativa d’Alumni UAB perquè persones mentores amb experiència 

acompanyin a l’alumnat d’últims cursos a descobrir el seu potencial i desenvolupar la seva carrera 

professional. 

 

https://www.uab.cat/alumni/


El projecte de Mentories UAB té per objectiu impulsar la carrera amb l’acompanyament d’una gran 

xarxa de professionals. Es tracta d’una eina que la universitat posa a l’abast dels estudiants i alumni 

per ajudar-los a descobrir les seves vertaderes capacitats i impulsar les seves carreres professionals, 

comptant amb l’assistència d’un alumni amb experiència que pugui acompanyar-lo en els seus últims 

cursos o els seus primers anys d’alumni. 

Aquesta edició s’ha obert a totes les facultats i escoles de la universitat, amb 10 estudiants per 

centre. En total, compta amb 150 participants, és a dir, 75 parelles de mentoria. De la nostra Facultat, 

en participen quatre alumnes (un 5% del total), tots procedents del Grau de Sociologia. Tots els 

alumnes són d’últim curs i, amb la participació, pots convalidar crèdits. 

Hem pogut entrevistar a la Lola Sánchez, una alumna de quart curs de Sociologia. Ella està a punt 

d’acabar el grau i es troba valorant les opcions a fer en un futur. Aquest any està fent pràctiques i a la 

sessió informativa li van recomanar participar del projecte per a orientar-se millor. Va decidir 

apuntar-se i començar el procés de selecció, que consistia en omplir un formulari, adjuntar el 

currículum i un text de motivació. En el primer formulari que et demanen, has d’explicar cap a quin 

àmbit vols orientar la teva carrera professional i, en funció, et busquen un mentor especialitzat en 

l’àmbit determinat.  Ella, per exemple, va posar investigació sociològica i per això li van assignar el 

Joan Miquel Verd, per la seva carrera acadèmica, qui justament havia estat professor seu. La majoria 

de participants però són de l’àmbit professional i no de l’acadèmia.  

En les seves paraules, “és un projecte que ajuda a posar en contacte els estudiants que estan a punt 

d'acabar de carrera amb gent del món professional. Jo crec que és un contacte que està bé perquè a 

vegades sentim vertigen d'acabar la carrera i no saber per on tirar. Jo penso que aquest contacte pot 

servir de guia. I en el meu cas, per exemple, jo estava valorant potser fer carrera acadèmica i llavors 

amb en Joan Miquel doncs, m’ajudarà explicant-me les opcions que tinc des de la seva experiència” 

(Entrevista a Lola Sánchez). 

Ara per ara, el projecte es troba en els seus inicis. Han fet una xerrada amb tots els participants sobre 

els perfils laborals en base a perfils psicològics “per poder-nos orientar nosaltres en el món laboral 

segons actituds i trets de la nostra personalitat”. També, han dut a terme sessions per separat de 

mentors i mentorats. Mentrestant, les parelles de mentoria s’han anat posant en contacte i iniciant la 

seva relació, en base a uns objectius compartits i una metodologia pactada. Es recomanen unes sis 

trobades. I al llarg del projecte, se’ls ofereix un programa formatiu molt complet. 

Fins ara, Sánchez i el seu mentor han decidit començar treballant junts al Grup de Recerca de la UAB 

en què participa Verd, fent una espècie de pràctiques extracurriculars, per poder tenir el primer 

contacte en el món de la recerca i saber si li interessa. 

D’altra banda, Verd defineix la mentoria com una relació voluntària en què el mentor actua com a 

assessor personalitzat per ajudar a saber com i de què treballar en un futur. Ens explica que quan es 

reben les demandes dels estudiants, des del Programa es busquen persones del món professional i 

acadèmica que s’ajustin als interessos i que vulguin participar del projecte de manera voluntària. Ell, 

de fet, és l’únic professor entre tots els mentors i el van seleccionar perquè la Lola Sánchez estava 

interessada en la recerca sociològica. Li van fer una entrevista personalitzada i una formació àmplia 

per totes les persones mentores. 

Fins ara doncs, ha participat de la sessió conjunta i de la sessió amb únicament els mentors. En 

aquesta, van intercanviar experiències, havent-hi alguns que n’havien participat el curs anterior i 

podien explicar els aprenentatges. En relació a la mentoria, té ganes de facilitar el procés d’orientació 

https://www.uab.cat/web/alumni/carrera-professional/mentoria-uab/participa-de-la-mentoria-uab-1345900047602.html


laboral i el camí cap a l’acadèmia, acompanyar-la, resoldre dubtes... La mentoria depèn de cada 

àmbit i titulació però en totes el mentor ha de tenir compromís perquè funcioni. 

En definitiva, tant la Lola Sánchez com el Joan Miquel Verd, recomanen participar-ne per recollir 

diferents perspectives i experiències de primera mà i poder orientar-te en un moment vital 

caracteritzat per la desorientació i poder col·lectivitzar el procés. 

 

 

Gemma Viñeta 

Becària Comunicació 

Jornada de Portes Obertes 

 

Les jornades de nous estudiants han estat una oportunitat per dur a terme dues coses: la primera 

ha estat reflexionar sobre com jo mateix vaig prendre part 5 anys enrere de les mateixes jornades i 

com els nervis i la incertesa prenien protagonisme, però en ser compartides amb els companys i 

companyes era més fàcil de portar. 

 

Comprovar que malgrat passi el temps els dubtes continuen sent els mateixos, és quelcom que fa 

que pensar que en el camí a la universitat hi ha encara forats a tapar i dubtes recurrents a resoldre. 

Igual que fa 5 anys, les preocupacions més repetides eren sobre el futur després del grau, malgrat 

encara no ser alumnes de la UAB, el que més neguitejava era què fer després: sortides laborals, 

màsters, etc. Una qüestió que cal posar de relleu, doncs molta gent veu la universitat com un “simple” 

pas previ a treballar, un tràmit de 4 anys que ha de fer de trampolí al món laboral. En el cas de 

Relacions Internacionals va ser interessant veure com, igual que fa 5 anys, la sortida laboral més 

repetida ha estat la diplomàcia. Tant el professorat de RRII com jo mateix vam explicar que diverses 

vegades ens havíem trobat amb molta gent que o per desconeixement del camí cap a la diplomàcia o 

d’altres sortides per a graduades de Relacions Internacionals comencen els estudis de grau amb 

aquesta idea i l’acaben abandonant per buscar altres sortides. La segona oportunitat ha sigut que les 

jornades han permès fer una mirada enrere i veure el camí fet durant els passats 4 anys de grau. 

Poder veure tot el treball fet com a estudiant de Relacions Internacionals i prendre consciència de 

l’enorme tasca de comporta graduar-se és una quelcom que poques vegades fem però que és 



gratificant. També ha estat una oportunitat per veure totes les bondats del grau, la universitat, el 

professorat, etc. Un moment, després d’haver vist com han funcionat altres graus, per sentir-se 

orgullós de tota la feina feta i per ser alumni de la UAB. Els 3 dies van ser una molt bona oportunitat 

per tornar a la universitat i reviure moments i saludar a part del professorat 

  

Per la meva part vaig intentar explicar la meva experiència com alumne del grau durant aquests 4 

anys. Cada dia en començar vaig voler transmetre que els alumnes que estàvem allà ho fèiem de 

forma voluntària i ningú ens havia manat què havíem de dir o no. Una de les coses que més vaig 

recalcar va ser que el grau de Relacions és molt poc finalista, és un grau que té un gran ventall de 

sortides, tant laborals com d’ampliació acadèmica amb un màster. I això és una característica que pot 

ser positiva per algú i negativa per altres. Les bases que ens proporciona el grau de la UAB ens 

permet triar moltes sortides i diverses, companyes meves de promoció estan estudiant màsters de: 

Seguretat internacional i gestió de crisi, cooperació internacional al desenvolupament, comerç 

internacional o treballen en els departaments de venda d’una empresa o com a consultora 

especialitzada. A més, vaig comentar les bondats i punts a favor d’estudiar a la UAB. Els que més vam 

comentar tant jo mateix com l’alumnat dels dos altres graus és que la universitat et permet 

involucrar-te al 100% o al 0%. Jo mateix vaig prendre part en una organització, UNANIMUN, que pren 

els valors de la Organització de les Nacions Unides i participa en conferències MUN (Model United 

Nations), simulacions de debat de Nacions Unides tant a la universitat com fora. I com aquesta hi ha 

moltes entitats i molts graus d’implicació dins de la universitat i de els entitats. La UAB i el Campus de 

Bellaterra et permeten desenvolupar quasi qualsevol idea que vulguis dur a terme i això enriqueix 

l’experiència a la universitat, i tothom recorda els castellers, els sindicats o d’altres. A més, l’entorn de 

la UAB tant el natural com el de coneixement i recerca, multipliquen les possibilitats a la universitat i 

fan que sigui aquesta la millor universitat de Catalunya per estudiar el grau. La reflexió que fèiem els 

3 estudiants era de satisfacció tant amb el grau com amb la facultat i la universitat. Tots 3, malgrat no 

tots haver acabat el grau reconeixíem tot allò positiu que ens havien aportat els estudis de grau i la 

facultat. Totes les jornades van concloure amb un seguit de preguntes i neguits personals de diversos 

futurs alumnes que demanaven més informació o orientació en certes àrees. Per acabar, voldria 

agrair a la facultat que comptés amb l’alumnat per explicar la nostra experiència. 

 

 

Pol Álvarez 

Alumni del Grau de Relacions Internacionals 



Els matins del programa Argó 

 

Els Matins de Polítiques i de Sociologia és una iniciativa adreçada a estudiants de batxillerat que 

vulguin venir a veure com són les classes de la Facultat. Les jornades seran el dilluns i dimarts 8 i 9 

d’abril de 2024. 

 

La Facultat durà a terme el dilluns i dimarts 8 i 9 d’abril, els Matins de Polítiques i de Sociologia, una 

proposta organitzada des de la mateixa Facultat, juntament amb el Programa Argó de l’Institut de 

Ciències de l’Educació (ICE) de la UAB. Aquesta activitat consisteix a assistir a algunes de les classes 

dels Graus de la Facultat i està adreçada a alumnat de Batxillerat. L’objectiu és que els estudiants 

interessats puguin veure com és la universitat per dins, conèixer com es treballa i descobrir com són 

les classes. Els horaris dependran de les classes seleccionades per cada estudiant. 

Aquesta es tracta d’una activitat gratuïta amb places limitades que s’assignaran per ordre 

d’inscripció. Trobareu el formulari d’inscripció i tota la informació en aquest enllaç. 

El Programa Argó consisteix en un programa de transició secundària-universitat que es desenvolupa 

des del curs 2003-2004 i té com a objectiu facilitar la transició entre l'educació secundària i la 

universitat a través de múltiples activitats que afavoreixen l'orientació acadèmica de l'alumnat de 

secundària (tallers, assessoraments, recerques per aprendre, estades i cursos d'estiu) i l'acostament i 

col·laboració entre docents de diferents nivells educatius.  

 

 

Gemma Viñeta 

Becària Comunicació 

https://www.uab.cat/ca/ice/programa-argo
https://www.uab.cat/ca/ice/programa-argo
https://www.uab.cat/ca/ice/tallers-matins-politiques-sociologia


Un cicle sobre Crisi Ecosocial a la Facultat 

 

La Facultat acollirà un cicle sobre Crisi Ecosocial, que se celebrarà fins al mes de maig. Les 

inscripcions tanquen el 27 de febrer. 

 

La transició ecosocial s’ha convertit en un dels principals temes de debat social i polític 

contemporanis. En el marc d’un projecte europeu (ECF4CLIM), el curs passat vam organitzar un grup 

d’estudiants de 1r i 2n curs per a debatre la ‘sostenibilitat’ de la Facultat de Ciències Polítiques i 

Sociologia i del campus en general, tant en termes ambientals i d’infraestructures, com organitzatius, 

d’actituds i comportaments. També vam fer una sèrie d’entrevistes a professorat i a membres del PAS. 

El procés va finalitzar amb la redacció d’una sèrie de propostes de millora (en van sortir 14), que es 

van presentar al Deganat i es van portar al vicerectorat de Campus per a discutir-les i estudiar la seva 

viabilitat. 

Una d’aquestes propostes era l’organització d’alguna activitat transversal que permetés dedicar 

temps a parlar de les principals problemàtiques de la crisi ecosocial i de les polítiques per a fer-hi 

front. 

Per aquest motiu, per aquest 2n semestre hem organitzat un Cicle Formatiu que consta de 5 

conferències i 5 tallers + una sessió de cloenda (vegeu el programa sencer AQUÍ). Totes les 

conferències estan obertes a tota la comunitat universitària. El seguiment de tot el cicle comporta 

l’obtenció de 2 crèdits ECTS per a l’alumnat que ho sol·liciti. 

Els temes que es tractaran són els següents: 

1) Crisi climàtica, justícia ambiental i ecofeminismes (27 febrer), a càrrec d’End Fòssil BCN i de Júlia 

Martí (Observatori del Deute en la Globalització). 

2) Polítiques i escenaris de futur: Modernització ecològica, ecofeixisme, decreixement i 

postcreixement (13 març), a càrrec d’Eva Vilaseca (Espai Ambiental coop) i Rubèn Suriñach 

(Xarxa d’Economia Solidària) 

3) Un sistema agroalimentari disfuncional, causa i solució de totes les crisis (3 d’abril), a càrrec de 

Marina Di Masso (Càtedra d’Agroecologia de la Universitat de Vic-UCC) i Pep Espluga (Dept. 

Sociologia i IGOP). 

4) Extractivisme global i migracions climàtiques (23 d’abril), a càrrec de Beatriz Felipe i Jaume 

Pujolràs (CICrA Justícia Ambiental), Miguel Pajares (Ecologistes en Acció) i Rosana Carvalho (Àrea de 

Cooperació de la FAS). 

https://www.ecf4clim.net/
https://webs.uab.cat/ecf4climcrisiecosocial/de-que-parlem-quan-parlem-de-crisi-ecosocial/


5) Viure en el planeta escombraria: residus, condicions de vida i treball (6 maig), a càrrec de Blanca 

Callén (Dpt. Psicologia Social UAB, especialista en residus electrònics) i Julián Porras-Bulla (UOC & 

UAB, expert en treball informal i residus). 

L’assistència a les conferències és lliure per a tota la comunitat universitària. L’alumnat que vulgui 

obtenir els 2 crèdits ECTS s’ha d’inscriure i assistir a totes les conferències i tallers. Les inscripcions 

estaran obertes fins el 27 de febrer i es poden sol·licitar a través d’AQUÍ. També es farà 

certificat d’assistència a les persones que ho demanin. 

Hi haurà un plenari final (el 21 de maig) per a posar en comú tots els resultats obtinguts en els tallers, 

amb la intenció de debatre el paper de les universitats en la crisi ecosocial i formular propostes 

d’acció futures que es puguin aplicar al Campus de la UAB. Les propostes finals es discutiran amb el 

vicerectorat de Campus i amb diversos Serveis de la UAB. 

El Cicle formatiu sobre Crisi Ecosocial s’ha organitzat amb el suport de la Facultat de Ciències 

Polítiques i Sociologia i la Fundació Autònoma Solidària, a través del projecte ECF4CLIM (IGOP). 

Totes les conferències es faran a l’aula 1 de la Facultat. Per a més informació cal adreçar-se a l'enllaç. 

Animeu-vos a participar-hi, ja sigui assistint a les conferències o, si teniu temps i ganes, participant en 

els tallers i tasques associades. 

 

 

Pep Espluga 

Professor de Sociologia i coordinador de Graus 

El Servei de Llengües de la UAB et permet tenir una parella lingüística 

 

L’intercanvi lingüístic és una activitat del Servei de Llengües de la UAB en què pots aprendre i 

ensenyar cultura i llengües amb una persona estrangera. Des de la Facultat hem entrevistat a Marc 

Sansa Fresnadillo, participant del projecte. 

 

Marc Sansa Fresnadillo estudia el quart curs del grau de Sociologia a la Facultat de Ciències Polítiques 

i de Sociologia de la UAB, i actualment està fent un intercanvi lingüístic del Servei de Llengües de la 

UAB. 

https://forms.office.com/pages/responsepage.aspx?id=KUxRa5EjMUi3dITzXEW_ATa1Jf_qHtpMopkiozGWXDBUNDcwQUgwNTE4S08wNVNVTTBTWTVGRE9MNi4u
https://www.ecf4clim.net/
https://webs.uab.cat/ECF4CLIMcrisiecosocial
https://www.uab.cat/idiomes-campus/
https://www.uab.cat/idiomes-campus/


Per què vas decidir fer un intercanvi lingüístic? 

Volia aprendre el xinès i pensant com ho podia fer sense apuntar-me a una acadèmia vaig pensar que 

amb un intercanvi seria més divertit. 

Com vas conèixer el projecte? 

Jo sabia que existia el Servei de Llengües i vaig contactar amb ells. 

Com funciona l’intercanvi lingüístic? 

T’apuntes, si hi ha parelles disponibles, et donen el seu contacte i vas quedant amb aquella persona. 

Nosaltres quedem una vegada a la setmana des del passat novembre. Ara ella ha marxat a la Xina, 

però el febrer torna i tenim pensat tornar a quedar. 

Quins beneficis t’ha aportat aquest programa? 

Quasi que és més un intercanvi cultural que lingüístic. Aprens moltes coses de l’altra cultura. Et 

sorprens i t’ho passes bé. Per exemple, parlem de les persones que venen a fer un intercanvi aquí. 

Ella m’explicava que moltes noies que venen aquí busquen una parella per aprendre espanyol. També 

m’explica com són els pares allà, que no tenen gairebé dies festius, o que a segons quina part de la 

Xina et trobes, les coses són molt diferents, perquè és molt gran. 

Qui és la teva parella en el programa? 

Es diu Shi Yi, és de Shangai i estudia una amalgama de carreres, entre les quals, Economia i Relacions 

Internacionals. La majoria escullen un nom en espanyol, i ella va escollir Anita. La intenció és que 

s’acostumin a tenir un nom en espanyol amb el qual s’identifiquin una mica, perquè així sigui més 

fàcil pronunciar el seu nom. Nosaltres sempre quedàvem a una cafeteria de la zona de Camp de 

l’Arpa de Barcelona. 

Què li has pogut ensenyar? 

Ella parlava més espanyol del que jo parlo xinès. Jo no parlava xinès i només vaig aprendre un parell 

de coses abans de la primera trobada. Al principi a ella li costava engegar la conversa, però quan vam 

anar avançant ja es deixava anar molt més. Els dos hem après temes de vocabulari i pronunciació. 

L’important és deixar-se anar. 

Vaig agafant vocabulari i gramàtica, però la conversa sempre és en espanyol. Ens anem preguntant 

coses, a vegades en anglès, quan no ens entenem ni en un ni en l’altre. 

Creus que és important que existeixin programes d'intercanvi lingüístic? 

Jo crec que sí. És interessant i també ajudes a ser una mica acollidor amb les persones que venen de 

fora, perquè tinguin relació amb les d’aquí. D’aquesta manera propicies l’intercanvi cultural. 

És la teva primera experiència dins d’un programa del Servei de Llengües de la UAB? 

Sí, és la primera vegada i estic molt content. 

Què li diries a un estudiant que s’està plantejant fer un intercanvi lingüístic? 

Que ho provi perquè tampoc té res a perdre. Pot anar-hi un cop i si no se sent còmode, ho pot deixar, 

però si hi està interessada, qualsevol persona que en tingui ganes s’ho passarà bé.  

  



 

Gemma Viñeta 

Becària Comunicació 

Has vist aquests cartells per la Facultat? 

 

Es tracta de “Llegat i lluita”, una revindicació del patrimoni material i immaterial de la UAB per part 

de l’alumnat per commemorar els 50 anys de la UAB. 

 

Un conjunt d’alumnes del Grau d’Antropologia Social i Cultural presenten una aproximació als espais 

de la universitat i com interaccionen els qui els habiten a través d’una mostra fotogràfica. Són 

alumnes del Seminari de Teories i Recerces Antropològiques Avançades, coordinats per la professora 

Isabel Graupera. El grup consta d’un equip de redacció, disseny gràfic, fotografia i col·laboradors. 

 

La mostra fotogràfica ha estat exposada des de mitjans de gener fins a finals de febrer al passadís de 

gestió acadèmica de la Facultat de Filosofia i Lletres. I el curs passat a la Biblioteca d’Humanitats. 

 

Durant els mesos de novembre i desembre, animaven a la gent a fer-los arribar les seves vivències 

dins de la UAB. També, van estar realitzant activitats pel campus per recollir les experiències. Dins del 

seminari van fer un taller de fotollibres per part de Juanfra Cuyás, un taller de collage amb Marcos 

Miguélez, una xerrada sobre el projecte Hysteia Salud Femenina de Victoria López, una demostració 

de les primeres tècniques fotogràfiques de la història (el col·lodió humit) per part de Martí Andiñach 

i van visitar l’exposició "Kataezome. El llegat artístic de Serizawa Keisuke" al Museu Etnològic i de 

Cultures del Món. 

 

Gràcies a tots els aprenentatges apresos, van poder elaborar la mostra fotogràfica exposada a la 

Universitat. Us deixem un recull de fotografies i us animem a visitar-la el curs vinent. Podeu fer un 

cop d’ull a les seves xarxes socials i al seu canal de Youtube.  

 

 

https://www.instagram.com/llegatilluita_uab/
https://www.youtube.com/channel/UC_P-AFHotofZ6fevZcgNbbw


Fabiola Castany 

Becària Facultat 

Escriu-nos! 

Trobaràs totes les notícies a la web de la Facultat i a les xarxes socials @politiquesUAB 

Si ens vols enviar informació perquè la puguem incloure en el butlletí, fer-ne difusió a les xarxes 

socials o fer-ne una notícia per la web: 

Vicedeganat de Comunicació, Professionalització i TFG 

comunicacio.fcps@uab.cat 

Pots consultat tots els butlletins publicats al DDD de la UAB 

https://www.uab.cat/centres-docents/politiques-sociologia/
https://politiques/
https://comunicacio.fcps@uab.cat/
https://ddd.uab.cat/record/45978?ln=ca
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